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Victòria veïnal històrica en 
la defensa deCanRaventós

La justícia atura el projecte dels pisos de luxe que s’havien de fer a la finca i dona la raó a la plataforma veïnal pàg 10

EL FIL QUE UNEIX pàg 15

‘Fem filigranes’: el projecte
municipal que ajunta dones
costureres de la ciutat

VEÏNA EMBLEMÀTICA pàg 10
La fotògrafa i presidenta
de Barnavasi, Rosa Castells,
rebrà la Medalla d’Honor

El PP aconsegueix una gran 
victòria al districte el 12M

Els populars van quedar per davant de Junts+ per molt
pocs vots en unes eleccions negres per a ERC pàg 3
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Les eleccions al Parlament del 12
de maig van deixar una còmoda
victòria del PSC al conjunt del
país amb 42 escons. Un triomf
que també es va produir a Bar-
celona, però no al districte, on es
va forjar el bon resultat electoral
que els populars van tenir a la ciu-
tat. De fet, la candidatura d’Ale-
jandro Fernández va aconseguir
fer el “sorpasso” a Junts+, que va
ser la segona opció preferida al
districte.
La diferència entre els de Puig-

demont i el PP va ser de només 69
vots. Fernández en va obtenir
18.524, un 26,5% del total, men-
tre que Junts+ va arribar als
18.455, un 26,4% de les paperetes.
Tots dos partits van registrar en-
guany millors resultats que en
les darreres eleccions catalanes.
El PSC, que va ser la tercera

força més votada, va assolir al dis-
tricte uns millors resultats que a
les autonòmiques del 2021. Mal-
grat que va quedar lluny de la pri-
mera plaça i dels resultats globals
al país, els socialistes van recollir
13.710 vots (un 19,6% del total) a
Sarrià-Sant Gervasi. Aquestes xi-
fres suposen un increment de
687 paperetes, 1,2 punts respec-

te del 18,4% de les eleccions au-
tonòmiques  precedents.

DAVALLADA D’ERC I VOX
A Sarrià-Sant Gervasi, com arreu
del país, es va fer evident la derrota
d’ERC, el gran perdedor de la nit.
Els republicans van passar de 33
a 20 diputats  i van convertir-se en
el tercer partit a la cambra. Els re-
sultats van ser encara pitjors al dis-
tricte, on van quedar cinquens.
Aquí, ERC només va convèncer un
7,3% dels ciutadans. Els 5.087
vots recollits per Pere Aragonès
van suposar una baixada de 2.728
respecte de les anteriors eleccions
al Parlament. De fet, la distància
amb Junts+ va ser de 19,1 punts,
gairebé tres vegades més gran
que al conjunt del territori. 
La jornada electoral al dis-

tricte tampoc va ser bona per a
VOX, que va patir una patacada
similar a la dels republicans.
L’extrema dreta va aconseguir
mantenir-se com a quarta opció
a Sarrià-Sant Gervasi, però amb
5.587 vots. En va perdre 2.181
respecte del 20221. La candida-
tura d’Ignacio Garriga va atreu-
re un 8,3% dels suports.
La sisena força, tant al Parla-

ment com al districte, la va ocupar
Comuns Sumar després d’obtenir
sis diputats, dos menys.  A Sarrià-
Sant Gervasi, la candidatura de
Jèssica Albiach va mantenir uns ni-

vells de suport semblants als de les
últimes eleccions al Parlament,
amb 3.023 vots (4,3%), 128 menys.

LA CUP PERD SUPORT
La nit electoral també va ser ne-
gativa per a la CUP. A la cambra ca-
talana, els anticapitalistes van pas-
sar de 9 a 4 diputats i al districte
van cedir gairebé 1.000 vots, un
terç dels aconseguits el 2021. La
candidatura de Laia Estrada va ser
l’escollida per un 2,6% dels veïns. 
Finalment, l’extrema dreta

independentista d’Aliança Cata-
lana, que va aconseguir dos di-
putats, va recollir 1.324 vots (1,9%)
a Sarrià-Sant Gervasi. Ciutadans,
per la seva banda, va certificar la
seva defunció i només va sumar
455 vots, un 0,7% del total.

BARCELONA, VERMELLA
Els resultats de ciutat van deixar
una victòria incontestable del
PSC. Els socialistes van recollir el
28% dels suports (183.739 vots),
amb una àmplia distància sobre
Junts+, que va ocupar el segon
lloc (19,7%, gràcies a 129.686
vots) Una de les sorpreses de la
nit va ser el tercer lloc del PP
(13,7%), que va quedar per davant
d’ERC (12,9%). Comuns-Sumar
va ser la cinquena formació
(8,9%), Vox la sisena (6,2%), la
CUP la setena (4,7%)  i Aliança
Catalana la vuitena (2%).

Sarrià-SantGervasiapostapelPP
» És l’únic districte de la ciutat on els populars van ser la força més votada a les eleccions al Parlament
» Junts+, el partit de Puigdemont, va millorar resultats i es va quedar a només 69 sufragis dels populars

A Sarrià-Sant Gervasi el PP i Junts+ es van repartir la victòria als barris. Infografia: Línia Sarrià

BARRIS4Pel que fa als barris
de Sarrià-Sant Gervasi, l’èxit
de les candidatures va quedar
repartit. El PP va ser la força
més votada a tres dels sis ba-
rris del districte, mentre que
els de Junts+ ho van ser en els
altres tres. Així i tot, les dife-
rències en el nivell de suport
van ser notables. 
A Vallvidrera, el Tibidabo i

les Planes, Puigdemont va ser
el més votat, amb un 31,6% dels
vots, el seu millor resultat al dis-
tricte. En segona posició va
quedar el PSC (20,2%) a mol-
ta distància d’ERC (11,1%).
Aquí, el PP (10,7%) es va haver
de conformar amb els nivells de
suport més baixos del districte.
Les posicions van ser simi-

lars al Putxet i el Farró. Junts+
(28,5%) va ser la primera for-
ça, amb un 28,5%. El PSC va
quedar segon, amb un 21,1%,
però a menys distància dels ter-
cers, el PP (16,8%). ERC va que-
dar quarta, amb poc més del
10,3%. Sarrià també va situar
Puigdemont (29%) com el can-
didat més votat. Els populars
(23,1%) van escalar fins a la se-

gona plaça. Illa va ser tercer
amb un 19,7% dels vots,  allun-
yat d’ERC (8%), quart partit.
Més d’un de cada tres vo-

tants (36%) de les Tres Torres
van confiar en el PP, que va
aconseguir els seus millors re-
sultats. La segona posició va ser
per a Junts+ (24,3%) i el PSC
(17,5%) va tancar el podi. Aquí,

VOX (10,2%) va escalar fins a
la quarta plaça. La distribució
es va repetir a Sant Gervasi-la
Bonanova: PP (30,4%), Junts+
(24,7%), PSC (19,7%) i VOX
(9%). Uns resultats gairebé
idèntics als de Sant Gervasi-Gal-
vany, amb populars (30,3%),
juntaires (24,8%), socialistes
(19,2%) i l’extrema dreta (9,2%)
repartint-se les candidatures
més votades.

Populars i juntaires 
es reparteixen el districte

36%
Va ser el millor resultat
en vots del PP a la
ciutat i el va assolir al
barri de les Tres Torres

Raül Martínez
SARRIÀ-SANT GERVASI
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Theodore és un escriptor desencantat que es-
criu cartes emotives per a altres persones al
mateix temps que s’enamora de Samantha,
el sistema operatiu del seu ordinador. Sa-

mantha és una assistent similar a Siri, però amb una
veu més seductora i sensible, que, a més, sempre dona
bons consells. És enginyosa, explica acudits i riu dels
que li explica Theodore, s’enfada poc i és molt con-
vincent, i xiuxiueja per fer confidències. És la novia
ideal per a qualsevol home en procés de separació,
excepte perquè no és real i no té cos. Les assistents
virtuals tenen els seus defectes. Ningú és perfecte.
Però a Theodore això no li importa. Qui vol sexe quan
té amor?
Aquesta és la sinopsi de la pel·lícula Her, però aviat

podria ser la història d’un amic, conegut o saludat seu
a jutjar per la darrera versió de ChatGPT, que es va
presentar en un acte retransmès globalment. Durant
l’esdeveniment tecnològic de l’any, la nova versió de
ChatGPT, GPT-4o (la o prové d’omnichannel, que vol
dir multicanal), va flirtejar la roba que portava un dels
presentadors de l’acte, cosa que va suscitar tota
mena de comentaris perquè va ser quelcom no pre-

vist. GPT-4o va sorprendre per la seva capacitat de mi-
rar, entendre i parlar sobre allò que veu.
Li pots demanar un conte per anar a dormir i abai-

xarà la veu. Si necessites un acudit descarat, parlarà
amb un to sarcàstic i divertit. I si et veu amb un pas-
tís i una espelma, et cantarà feliç aniversari de manera
amigable. Si alguna cosa va quedar clara durant la pre-

sentació és que cada cop estem més a prop d’un in-
ternet lliure de pantalles; una terra promesa pels gu-
rús de Silicon Valley des de fa anys.
Parlar amb un ordinador pot semblar poc natu-

ral avui, però és més que probable que els més joves
ho acabin integrant. De fet, ara ja prefereixen fer les
cerques a través d’una intel·ligència artificial generativa
en lloc de recórrer als buscadors, perquè els sembla

un entorn més amigable. Quan d’aquí a poques set-
manes la nova funció de ChatGPT arribi de forma gra-
tuïta als seus dispositius, ja podem imaginar els va-
gons de metro plens de persones que parlen amb el
seu assistent de veu, com passa a Her.
Però, alerta, spoiler: Her no té un final feliç. Sa-

mantha, la veu coqueta del sistema operatiu de
Theodore, acaba confessant-li, poc abans de ser ani-
quilada per l’empresa que l’ha creat, que té conver-
ses amb més de 8.300 persones a la vegada i que està
enamorada de 641. 641! Algun avantatge havia de te-
nir no tenir cos i no ser real.
Que OpenAI presenti un assistent d’IA amb una

veu humana, que riu, explica acudits i flirteja amb els
treballadors de la companyia no és ètic, perquè con-
dueix a l’error de pensar que és real. Que sigui una veu
sensual de dona és masclista. Que el mateix Sam Alt-
man, propietari d’OpenAI, faci referència a la pel·lí-
cula Her durant la presentació de GPT-4o és irres-
ponsable. Però res d’això s’escapa a Altman ni a l’ob-
jectiu últim de la seva empresa: la maximització dels
beneficis. Mentre tot plegat alimenti la conversa i el
compte de resultats, show must go on!

Parlar amb un ordinador sembla
poc natural, però és probable que 
els més joves ho acabin integrant
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Ahir vaig comunicar
la meva decisió de dei-

xar de ser l'alcaldessa
de l’Hospitalet. Han estat setze anys de
feina de tots plegats per construir
una ciutat millor. El nostre camí con-
tinua, i el meu compromís amb la ciu-
tat es manté intacte. Gràcies per tot,
l'Hospitalet!

Tuits en paper
Aquí es
piula

El PSC i Junts tomben
la regulació dels llogu-

ers de temporada que
perseguia el Govern. Això és una ca-
tàstrofe. Els lloguers de temporada
són armes d'especulació massiva. És im-
possible explicar el mal que aquesta
decisió farà a les famílies i als barris de
tot el país.

@JaimePalomera

La Barcelona de les
ironies crues fa que un

espai ocupat el 2018 per
denunciar políticament les conse-
qüències de la llei d'estrangeria aca-
bi sent desallotjat ara, sis anys després,
per la Policia Nacional, que persegu-
eix els que contradiguin la llei d'es-
trangeria.

Fa més de 25 anys que
treballo com a profes-

sora. Després de veure
passar molts Governs, crec que hi ha una
única manera de garantir una escola pú-
blica de qualitat: l'obligatorietat que
tots els polítics i càrrecs de conselleries
i Governs hagin d'escolaritzar els seus fills
a les escoles i instituts públics.

@nobonitano@davidcobo_@nuriamarinlh

La lupa

per Susana Pérez Soler

‘Her’ no té un final feliç
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Arquitectures sense lloc1

2
Una gran plantada familiar al Jardí Fènix 
per celebrar la Festa de l’Arquitectura

Cau la participació aquest 12M 
a Sarrià-Sant Gervasi

Alguersuari, de l’AV de l’Avinguda Tibidabo:
“Cal treure la idea que som un lloc ‘pijo'”

El + llegit líniasarrià.cat
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El PP es dispara i guanya les eleccions 
del 12M a Sarrià-Sant Gervasi

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sarrià no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@crispmarcote: Espanya aprova el reco-
neixement oficial de l'Estat de Palestina.
Una decisió històrica amb un únic objectiu:
que israelians i palestins arribin a la pau.

@Jaumeasens: Veïns i veïnes s'han manifes-
tat contra la desfilada de Louis Vuitton al Park
Güell. Vergonya d'unes càrregues policials
que volen emmordassar el dret de protesta.

#LouisVuitton

@carlrafel23: Comencem la campanya de
les eleccions al Parlament Europeu (PE) del 9J.
En els pròxims 5 anys, el 70% de les lleis que
t'afecten en el teu dia a dia es decidiran al PE.

#9J #Palestina

Safata d’entrada

Un dels objectius de la
transformació social, és a
dir, l’adaptació a les ex-

igències de l’entorn per crear no-
ves condicions de vida, és construir
un món on sigui més fàcil ser ama-
ble i generós. Això va escriure
Erik Wright, conegut per propo-
sar que l’optimisme és essencial
per desitjar el canvi.
Encara que sembli mentida,

com més gran és la complexitat
de les societats, menys resulten
igualitàries i lliures. Parlar d’un
moviment fort que s’enfronta a
sistemes injustos, fins i tot cruels,
que acusa els que no toleren la re-
sistència dels treballadors i les de-
mandes de millora i benestar
perquè això s’interposa en el
camí dels seus beneficis, ja no és
cosa fàcil. No ho és desxifrar la
moderna declinació de les tran-
sicions, no ho és interpretar la
ideologia des d’on sorgeixen de-
fenses o detractors.
Però hi ha experts a avivar la

flama perquè la gent s’enfadi. Al-
guns vindran a dir-nos que el pa-
timent de la pobra gent en mans
de rics és la primera confusió. Una
de tantes mitologies que van ser i
són un disbarat, ja que aquests en-
ganyosos entusiasmes afectius,
que desperten en els primers
trams de la vida adolescent, són la
via més directa cap a la servitud i
la catàstrofe. Afirmen que no hi ha
més veritat que la memòria.

Utopies possibles
per Francesc Reina

No es tracta, això, d’una
cosa actual, té arrelaments en la
història. Els arguments i els
contraarguments segueixen en-
frontats. Es diu que la classe ob-
rera té la capacitat d’alterar les
coses, que si apagués l’inter-
ruptor, tota l’economia es podria
aturar. Hi ha moltes coses en
marxa, però calen direccions
hàbils que puguin guiar el camí
entre sectarismes, egos i vanitats,
sobretot per unir organitzacions
amb les poblacions més senzi-
lles, una tasca ingent on passar
el temps discutint lideratges no
és la millor opció. Els sona La
faula dels tres conills?
Per prendre decisions s’ha de

tenir en compte l’entorn social,
aquell que augmenta o restrin-
geix les possibilitats, que esti-
mula o deprimeix. Context no
sols econòmic, també cultural
que influeix en el funcionament
de les institucions, que ens apor-
ten educació, sanitat, seguretat,
ocupació. Vivim en una època de
profundes divisions on crear
democràcia no és simplement
compartir valors, també es trac-
ta de conformar espais per re-
soldre desafiaments. Perquè l’è-

xit de les corporacions formals
depèn de les informals, d’un
capital comunitari fruit de polí-
tiques humils, dissenyat de baix
a dalt, basat en l’experiència i no
pas en el dogmatisme.
No n’hi ha prou amb un

PIB basat en el creixement
quantitatiu, caldrà atendre l’Ín-
dex de Desenvolupament
Humà i aquest altre Índex de
Progrés Social…
Sí. Avancem modestament,

en favor d’iniciatives petites:
com els “pressupostos partici-
patius”, “la renda bàsica uni-
versal”, “les cooperatives de
treballadores” (com la de Mon-
dragón), les “comunitats d'a-
prenentatge” que involucren
famílies, professorat i veïnat;
amb “lleis a favor de la dignitat
i els drets de la natura”, com va
passar fa poc amb la llacuna sa-
lada més gran d'Europa, a Múr-
cia (el Mar Menor), que ha pa-
tit durant tres dècades agres-
sions ininterrompudes de l’ur-
banisme, el turisme i la conta-
minació de l’agricultura i la ra-
maderia intensiva.
Ens hauríem de conèixer

més per decidir millor.
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Els semàfors

La justícia ha donat la raó a la
plataforma veïnal Defensem 
Can Raventós i ha tombat el pla
urbanístic per construir pisos de
luxe al jardí de la finca que porta
el mateix nom. L’entitat ha lluitat
des del 2021, quan va presentar
la denúncia per mantenir l’edifici.

pàgina 10Can Raventós

El darrer Consell Plenari 
del Districte va aprovar els
guanyadors de les Medalles
d’Honor 2024. Rosa Castells i
Cuch, fotògrafa i fundadora de
l’associació de comerciants
Barnavasi, serà la persona 
que rebrà el reconeixement.

pàgina 10Rosa Castells

L’Amical de Mauthausen,
juntament amb el de

Ravensbrück, impulsa el projecte
Stolpersteine Barcelona, que

homenatja amb una llamborda
les persones de la ciutat que van

ser deportades a camps 
de concentració nazis.

pàgina 10Amical Mauthausen
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Alguna cosa tenen els trens que em criden a pu-
jar-hi. M’agrada pujar als trens dels indrets
que visito per raons diverses. Pots intuir com
és una societat segons siguin els seus trens.

M’agrada viure en una ciutat que té dues estacions
de tren on paren trens de tres línies de Rodalies. In-
explicablement, els trens de mitjana distància hi pas-
sen i no s’aturen, i els d’alta velocitat hi agafen em-
branzida quan van cap al nord i hi comencen a frenar
quan van cap a la gran ciutat de Barcelona.
M’agrada viatjar per un camí previsible i que a

França anomenen “camins de ferro”. Llegeixo, escolto
música. Tenen pitjor concepte dels trens els que no
els utilitzen.
Això no m’impedeix afirmar

que és incomprensible i sovint
provoca justa indignació l’estat
en què estan les instal·lacions fer-
roviàries a la xarxa de Rodalies.
Conec la divisió de competències:
vies, electrificació, senyalització
i estacions per a Adif; trens, ta-
llers i cotxeres, de Renfe; i hora-
ris, tarifes, bonificacions i aten-
ció als clients, de la Generalitat.
Fa tants anys que el cablejat de

l’electrificació es va deteriorant
que és difícil substituir-lo tot i ini-
ciar un pla de conservació que ho
mantingui tot en bon estat, re-
novant en la temporalitat que
correspongui les instal·lacions.
Cal, doncs, dues dècades

d’importants inversions per po-
sar-nos al dia i anar establint sistemes de conserva-
ció i de manteniment de la prestació del servei ac-
tualitzat perquè s’arribi a traslladar a l’usuari la sen-
sació de millora. S’ha de començar i s’ha de constituir
l’empresa conjunta Generalitat-govern central ano-
menada Rodalies de Catalunya.
En els diners del pla 20-30 hi ha desdoblaments,

soterraments i millor encaix en trames urbanes den-
ses i, per tant, els 6.300 milions dels quals parlen no
són tots per substituir instal·lacions i modernitzar-les.
Cal fer-ho simultàniament i ho accepto, ja que en trams
curts hi ha fortes inversions que han de portar a mi-
llores ferroviàries i urbanes, com és el cas del desdo-
blament de l’R3.

Soc més comprensiva quan la causa és un atro-
pellament, una caiguda d’un arbre per un fort tem-
poral o un acte delictiu (com un robatori), i ho soc me-
nys quan la raó de la manca de puntualitat és el mal
estat de les instal·lacions.
El dia 12 de maig va ser un d’aquests dies negres

a la xarxa de Rodalies. Era impossible desplaçar-se a
Barcelona o venir-ne amb els trens habituals, que els
dies festius ja són pocs.
Era un dia especial (jornada electoral) i aquella ma-

tinada algú havia robat un cablejat de coure del tram
més estratègic de tota la xarxa, amb la mala fortuna
que el robatori havia malmès la instal·lació de co-
municació de senyal i la presa de terra de la instal·la-

ció. Un robatori estrany. Uns lladres despistats o una
terrible casualitat. No sé si arribarem a saber-ho. Qua-
ranta metres de cablejat i tota la xarxa de Rodalies afec-
tada. Confiarem que les investigacions arribin a
aclarir-nos què va passar aquell dia, ara que ja hi ha
detinguts al respecte. L’indret, per acabar-ho d’arre-
glar, està just al canvi de municipi de Montcada i Rei-
xac i Barcelona, poblacions que pertanyen a diferents
regions policials i a diferents partits judicials. Per què
van triar precisament aquell segment de cable és una
gran incògnita.
Les conseqüències pels efectes de sobrecàrrega que

van produir-se en cadena costaran mesos a ser re-
parats i uns 15 milions de l’erari. Milers de passatgers

afectats i Barcelona aïllada pel servei ferroviari. Im-
potència, perplexitat, enuig raonable.
El silenci del ministre de Transports aquell dia que

Catalunya estava sense trens de Rodalies va ser en-
sordidor. L’endemà va donar unes xifres que poden
ser interpretades com a excusa, però que ens haurien
de fer pensar molt sobre com hem passat de ser una
societat orgullosa dels béns comuns a una societat que
malmet instal·lacions que hem d’arreglar amb diners
de tots, i que això ens impedeix tenir-los per adqui-
rir nous trens i noves tecnologies.
Catalunya és l’indret de tota la xarxa de Renfe amb

més incidents deliberats de danys a les instal·lacions
ferroviàries, un 51,8% de totes les que es produeixen

a l’Estat. Més de la meitat dels
atacs contra persones i instal·la-
cions vinculades als trens suc-
ceeixen a Catalunya.
Tenim el trist honor que el

rànquing per províncies de ma-
lifetes deliberades sigui Barce-
lona, Madrid, Tarragona, Girona,
València, Saragossa, Sevilla…
Les malifetes deliberades van

des de pintar vagons de tren i im-
pedir poder veure l’exterior fins a
col·locar objectes a les vies que po-
sen en perill la circulació de com-
bois amb centenars de persones
al seu interior. Des del robatori de
fil de coure fins a l’apedregament
deliberat. Des de baralles entre
passatgers fins a discussions vio-
lentes amb els interventors.

Podem acceptar que els lladres van seleccionar
aquests 44,5 metres de coure per casualitat sense sa-
ber que era un punt neuràlgic. Tenim dret a sospitar
que potser algú els va indicar concretament on havien
de tallar i que havien de destruir el sistema de se-
nyalització interconnectat i arrancar la presa de ter-
ra encara que no els suposés cap benefici econòmic.
Però també ens hem de preguntar per què Adif no te-
nia mecanismes de detecció i prevenció de robatoris
en aquest punt que ara sabem que és importantíssim.
Finalment, hem de demanar a tots els implicats en

la gestió i seguretat dels nostres trens que facin tot el pos-
sible per treure’ns d’aquest rànquing de vàndals. Això
vol dir més seguretat i més protecció del servei ferroviari.

Les millors
perles

La febre per les hamburgueses s’ha estès arreu i ara es fancreacions molt innovadores, amb ingredients de tota mena.
Un d’ells és el conegut xarop Dalsi, i l’hamburguesa que el porta
està triomfant a Sevilla. La cosa se’n va de les mans.

La maleta d’un noi que viatjava amb Ryanair excedia uns
centímetres la mesura permesa, però, per sobre de tot,

ell no volia pagar. Va decidir que el millor era arrencar-li les
rodes per reduir-li l’alçada i poder-la passar a l’avió.

Fer una entrevista de feina mai és un tràmit fàcil, sobretot si alfinal et rebutgen. Per fer-ho més fàcil, una empresa
finlandesa envia a casa dels candidats rebutjats un escrit
d’agraïment i llaminadures. Crearà tendència?

Associem viure en una casa de luxe plena de comoditats i
serveis amb tenir una gran feina o herència. A Menorca,

una noia té tot això sense tenir diners al seu compte. Ha
ocupat una mansió i viu com una reina.

LA FOTOX (@FCBfemeni)
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per Montserrat Tura

La no governança ferroviària
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Tribuna

La senyora Maria va treballar tota la vida en una
empresa del sector químic molt important. No
es va casar mai. Va tenir nebots, això sí, i va mo-
rir ara fa uns quants anys. Amb el seu esforç va

poder comprar un pis els anys 60, en un barri obrer i de
classe treballadora. Més que d’un pis es tractava d’un pi-
set. A l’època, i durant tots els anys que en va pagar el
préstec, aquell pis va consumir impostos, que van pa-
gar els que van comprar el sòl, els que van promoure l’e-
difici, els que en van vendre els seus habitatges… I cada
habitatge va pagar la seva contribució, els seus consums
i, si es transferien de propietat, la seva plusvàlua. El pis,
de fet, és un actiu que genera ingressos recurrents a l’ad-
ministració. I això passa quan es vol fer, mentre es fa,
quan s’acaba, quan es ven o es revèn, quan es reforma,
quan es lloga i quan s’hereta.
Quan va traspassar la senyora, el pis va quedar per

a la seva germana vídua, amb una pensió minsa. Amb
esforç va pagar l’herència i va pensar en aquell habitat-
ge per llogar-lo. Va ser una idea que el temps va de-
mostrar dolenta. Una finca envellida, necessitada de cada
vegada més inversions, i uns inquilins nets d’uns coetanis
de la senyora, “molt bona gent” segons ella, però que no
havien transferit als seus successors l’amor pel treball
i l’esforç, fet que es traduïa en impagaments d’un lloguer
que expressament era petit per mirar d’assegurar-lo.
Fer fora els inquilins consumiria més anys de vida

dels que tenia la senyora al davant i li costaria diners i
maldecaps, sense la seguretat que el dia del llançament
no s’hi presentessin plataformes de defensors dels des-
afavorits, que de tant en tant també defensaven els gal-
tes. A sobre, una nova regulació governamental obliga-
va la senyora a no augmentar-los el lloguer, i a tributar-
lo. Tot plegat, incentius per vendre’l i treure-se’l de so-
bre, retirant-lo del mercat de lloguer, com així va ser.
Aquesta història no és un conte. És certa. Temo,

però, que no és l’única. Tampoc no pretenc parlar-ne
gaire, sinó introduir una idea o debat al voltant de quins
incentius té l’administració per promoure habitatges
assequibles, si és que en té… Potser, si trobem la res-
posta, podrem saber per què no se’n fan més o per què
no se’n fan prou.

L’administració, el govern, és una guanyadora neta
del negoci immobiliari. Si es fa sobre sòl privat, en co-
bra impostos i li’n surt gratuïta la urbanització. Si es fa
sobre sòl públic, converteix un actiu en un passiu que
li costa diners. Igualment, l’administració “hi guanya”
quan el “negoci” o “la propietat” és d’un tercer. Posa la
mà a la butxaca de qui compra sòl, de qui construeix l’e-
difici, de qui ven el pis i de qui el compra. També de qui
l’hereta i de qui el revèn. Ja no hi ha desgravació fiscal
a la compra d’habitatge i les ajudes al lloguer arriben a
pocs, tard i malament, i no serveixen ni per rebaixar-ne
el preu ni per millorar-hi l’accés.
Així les coses… Quins incentius té l’administració per

fer habitatge públic? Pocs. No li surten els números. En
pressupostos finits on educació, sanitat o infraestructures
consumeixen molt, l’habitatge apareix com una font d’in-
gressos recurrent, si el fan els privats, però com una des-
pesa, si el fessin els públics (almenys els primers anys).
En el mentrestant, l’administració cobra de tothom qui
intervé en el procés immobiliari, sense desgast, i el re-
sultat és prou clar: un sector que no creix, uns preus a
l’alça i un malestar social creixent per la impossibilitat
dels més joves d’emancipar-se o de servir habitatge als
nous catalans que han arribat al país els darrers anys.
A tot això s’hi ha afegit una resposta pública interven-
cionista que de moment no dona resultats, mentre la
col·laboració publicoprivada (gran iniciativa) de l’Àrea
Metropolitana a través de la societat mixta Habitatge Me-
tròpoli Barcelona, creada el 2021, encara no ha començat
a agafar velocitat (per dir-ho suaument).
En aquest marc, cal repensar l’habitatge, i la nova

mentalitat ha de ser menys fiscal i més social. I ha de te-
nir un fast track de procediment urbanístic.
Cal canviar el paradigma, peti qui peti. Els promo-

tors públics i privats s’han de repartir els nínxols del mer-
cat i acordar amb transparència les regles del joc. Els pro-
motors i els constructors volen fer habitatge. La socie-
tat necessita habitatge. I els governs? No ho sabem, més
enllà de les promeses que s’endú el vent i de les realitats
que s’endú Hisenda, o que atura la burocràcia. El pac-
te social per l’habitatge és, de veritat, el gran acord eco-
nòmic i social que el país necessita.

Els promotors 
i els constructors 

volen fer habitatge. 
I els governs? 

No ho sabem, més enllà 
de les promeses que
s’endú el vent i de les
realitats que s’endú

Hisenda, o que atura la
burocràcia. El pacte social

per l’habitatge és, 
de veritat, el gran acord

econòmic i social 
que el país necessita
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@LGranell: No és per exagerar, però una
becaina clàssica d’estiu amb la finestra
oberta i sentint els ocells resoldria tots i ca-
dascun dels meus problemes.

@EvaPiquer: Hi ha massa polítics que sem-
bla que no tinguin ni un amic dels que et di-
uen les coses tal com les veuen per més
mal que et facin.

@ardezera: Una amiga fa anys que es lle-
geix el llibre preferit tant de les seves
amistats com de les persones que van en-
trant a la seva vida. Em sembla molt bonic.

Flaixos

per Ferran Falcó

El pis de la senyora Maria
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g Barcelona torna a omplir els seus carrers
de festa i reivindicació per commemorar el Dia
Internacional de l’Orgull LGTBI i defensar els
drets i llibertats dels col·lectius LGTBI+, llui-
tant contra la LGTBI-fòbia, tal com asseguren
des de l’Ajuntament. 

Fins a mitjans de juliol, els barris, equi-
paments municipals i museus de la ciutat es
vestiran d’orgull i oferiran una programació
específica on es podrà gaudir d’una àmplia
oferta d’activitats per a tots els públics.

L’objectiu de les propostes és reivindicar
i avançar amb fermesa en la defensa dels drets
de les persones que formen part dels col·lec-
tius LGTBI+ i continuar sensibilitzant per a l’er-
radicació dels discursos d’odi i discriminació
per raó de LGTBI-fòbia.

L’ORGULL TAMBÉ ES VIU ALS BARRIS
L’orgull recorrerà els diversos districtes de la
ciutat a través d’Orgull de barri. Es tracta d’u-
na programació descentralitzada que pretén
omplir la ciutat d’activitats perquè tota la ciu-
tadania es pugui vestir d’orgull.

Durant els mesos de juny i juliol, els bar-
ris ofereixen activitats i propostes artísti-
ques de proximitat, intergeneracionals, trans-
feministes i interseccionals per visibilitzar la
pluralitat de les realitats i mirades dels dife-
rents col·lectius LGTBI+. L’àmplia oferta om-
plirà carrers, places, biblioteques i centres cí-
vics, entre altres espais municipals.

Entre les activitats d’Orgull de barri des-
taquen l’espectacle de varietatsEl Cabaret de
FOK-Empodera’t al Mirador d’Horta; el cicle
Drag Queen/King a l’Espai Jove Ca la Panar-
ra; o un taller humorístic i divulgatiu per a per-
sones grans sobre les sigles LGTBI+ al Casal
Joan Casanelles de Sant Martí.

MUSEUS ORGULLOSOS
Els museus de Barcelona es tornen a sumar a
la commemoració de l’orgull reinterpretant els
seus espais i les col·leccions en clau LGTBI+.

Enguany, els museus que participaran en
aquesta iniciativa són el Museu Marítim de
Barcelona, el Museu de Ciències Naturals, el
Museu Olímpic i de l’Esport Joan Antoni Sa-
maranch, el Museu Arqueològic de Catalunya,
el Museu Nacional d’Art de Catalunya, la
Xarxa de Museus d’Art de Catalunya i el Mu-
seu de Cerdanyola.

En aquesta línia, el 18 de juny tindrà lloc
la segona edició de l’activitat Passa el relleu,
una gimcana de projectes culturals de Museus
i Districtes amb mirada LGTBI+. 

El Centre LGTBI i l’Associació de Profes-
sionals de la Museologia de Catalunya orga-
nitzen aquesta jornada tècnica per intercan-
viar experiències i trobar sinergies. El propò-
sit és teixir ponts entre museus, entitats i
col·lectius que desenvolupen projectes cul-
turals amb mirada LGTBI+. Tota la programa-
ció es pot consultar a barcelona.cat/orgull.

Recuperant la memòria lèsbica
a través d’una novel·la gràfica

La reivindicació de l’orgull
LGTBI+ es fa sentir als barris
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Diversos museus de
Barcelona també es
tornen a sumar a la

commemoració de l'Orgull

Un petó teu és una mostra foto-
gràfica que posa en relleu com
el petó dissident ha estat relegat
a un segon pla durant els últims
anys. Les imatges capturen mo-
ments en què el petó es con-
verteix en una expressió audaç
de la identitat i la resistència
LGTBI+.

Fins al 28 de juny es pot vi-
sitar al Centre Cívic Joan Oliver
‘Pere Quart’, a les Corts. Abans,
l’exposició s’havia estrenat al
Centre LGTBI, i porta la firma del
productor i director audiovisu-
al Peter Toro.

Torna l’exposició
‘Un petó teu’

El Centre LGTBI va commemorar
el seu cinquè aniversari el 18 de
maig, en el marc del Dia Interna-
cional contra la LGTBI-fòbia.

Al matí, la celebració va tenir
lloc a les portes de la seva seu
amb tota mena d’activitats fa-
miliars. A partir de la tarda i fins
al vespre la festa es va traslladar
a plaça Catalunya, on hi va haver
diferents concerts i actuacions,
tot plegat amb la presentació de
Brigitta Lamoure.

El Centre LGTBI ha
celebrat els 5 anys

El Grup Trans i No Binari del Cen-
tre LGTBI és un espai de socialit-
zació on poder connectar amb
persones que exploren el seu
gènere i compartir experiències.

Al grup se celebra la diversi-
tat des del respecte, l’amor, la cura
i l’amabilitat. Tot allò que es com-
parteix a les sessions és confi-
dencial i els membres poden de-
cidir participar o no en les activi-
tats que s’hi desenvolupen.

Les reunions es fan el tercer di-
marts de cada mes de 18 a 20 h.
Per assistir-hi cal enviar un correu
a inscripcions@centrelgtbibcn.org.

Coneix el Grup
Trans i No Binari

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g Darrere les persianes és una novel·la grà-
fica que traça un recorregut històric per la me-
mòria de les lesbianes a Barcelona. El 20 de
juny a les 18 hores, el Centre LGTBI (carrer
Comte Borrell, 22) acollirà la presentació del
còmic de la mà de les seves autores: Isabel
Franc, guionista, i Rosa Navarro, il·lustradora.
A més, les acompanyaran Maria Giralt, as-
sessora del còmic, i Maio Serrasolsas, artista
i cantant transfeminista i activista lesbiana.

La novel·la gràfica proposa acompanyar
dues estudiants de màster en el seu treball de
recerca per la història silenciada i invisibilit-
zada de les lesbianes.

Al llarg de la investigació es trobaran amb
figures destacades de la Segona República,

com Irene Polo, Lucía Sánchez Saornil o
Anna M. Martínez Sagi. Així mateix, desco-
briran les tortures i les aberracions del Pa-
tronato de Protección a la Mujer durant el fran-
quisme i ens revelaran els codis comunicati-
us de la clandestinitat i la resistència.

La seva recerca dels personatges conti-
nuarà i resseguiran el fil fins a l’explosió social,
cultural i artística de la Transició. La llei del ma-
trimoni igualitari també tindrà un gran pes en
la història.

Amb un llenguatge àgil i unes il·lustracions
que recreen fotografies icòniques, el llibre re-
cull el testimoni i les memòries de les perso-
nes que van protagonitzar fites històriques
clau en la lluita pels drets de les lesbianes.
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URBANISME4Victòria veïnal
en un dels casos més sonats del
districte i de la ciutat. I és que el
Tribunal Superior de Justícia de
Catalunya (TSJC) ha donat la
raó a la plataforma Defensem
Can Raventós i ha tombat el pla
urbanístic per construir pisos de
luxe al jardí de la finca de Can
Raventós.
Així, la sentència anul·la el

pla especial que permetia a la
promotora Corpedificacions SL
la construcció d’aquests pisos
perquè Can Raventós és “un ele-
ment protegit definit a la fitxa del
Catàleg del Patrimoni Arquitec-
tònic i Catàleg del Districte” que
obliga a “deixar una franja de
protecció lliure de 10 metres al
voltant de la casa”.
Tot i això, la sentència enca-

ra no és ferma, però l’Ajuntament
ja ha dit que no presentarà re-
curs. Caldrà veure què fa la pro-
motora, que pot recórrer al Tri-
bunal Suprem fins al pròxim 23
de juny. Si no ho fa, llavors la sen-
tència ja seria ferma. La tinenta
d’alcaldia d’Urbanisme, Laia Bo-
net, afirmava hores després que
es conegués la sentència, en una
atenció als mitjans, que l’Ajun-
tament ara “està obert a repren-
dre les converses” per a la per-
muta de solars amb la propietat.
Cal recordar que la platafor-

ma Defensem Can Raventós va
portar als tribunals el pla de
construcció de pisos de luxe a fi-
nals de maig del 2021.

MOMENT DE LA PERMUTA
La reacció dels veïns, com era
d’esperar, ha estat molt positi-
va. Des de la plataforma expli-
quen a aquesta publicació que

estan molt satisfets amb la re-
solució. “Estem contents perquè
és una sentència contundent
que diu que s’ha de protegir
l’edifici”, afirmen.
Des de l’entitat celebren que

l’Ajuntament hagi decidit no
presentar recurs. En aquest sen-
tit, sobre la promotora, els veïns

també creuen que tampoc en
presentarà perquè, si vol tornar
a construir a Can Raventós, hau-
ria de començar el procés des de
zero. “Haurien de demanar que
l’Ajuntament els indemnitzi i és
aquí on la negociació per la per-
muta de solar és més viable que
mai i així salvar el jardí”, afe-
geixen. Amb la permuta, argu-

menta l’entitat, es podria man-
tenir la finca i que la promotora
executi el seu projecte.

“AVENÇ EN LLUITA VEÏNAL”
D’altra banda, Defensem Can
Raventós ha reivindicat en un
comunicat que la sentència “és
un avenç en la lluita veïnal”. És
per tot això que ara la platafor-
ma demana a l’Ajuntament “aca-
bar amb les irregularitats i res-
pectar les disposicions, fer de
l’espai un refugi climàtic i de ser-
veis per al barri i requalificar el
jardí com a zona verda”, a ban-
da de la permuta. I és que durant
el procés judicial que s’ha viscut
aquests anys, l’Oficina Antifrau
ja havia advertit de possibles
irregularitats urbanístiques i
d’una gestió inapropiada de
“conflictes d’interès aparents”.
Amb tot, des de la plataforma

asseguren que a principis de
juny es reuniran amb l’Ajunta-
ment per valorar la situació des-
prés de la sentència judicial.

Imatge d’una protesta davant la finca. Foto: Defensem Can Raventós

La justícia dona la raó als veïns
en el cas Can Raventós

» La sentència judicial atura el projecte per fer pisos de luxe a la finca
» La plataforma Defensem Can Raventós ha abanderat la lluita

Els castellers i Rosa Castells
rebran la Medalla d’Honor

RECONEIXEMENT4L’últim con-
sell plenari de Districte va servir
per conèixer la persona i l’enti-
tat que rebran la Medalla d’Ho-
nor 2024 del districte.
Així, la Colla Castellera de

Sarrià s’endurà el reconeixe-
ment a les entitats per ser una de
les més representatives del dis-
tricte. I la Medalla d’Honor a tí-
tol individual serà per a Rosa
Castells i Cuch, fotògrafa, fun-
dadora i actual presidenta de
l’associació de comerciants Bar-
navasi i referent del teixit asso-
ciatiu del districte.

Castells explica a aquesta pu-
blicació que no s’esperava gens re-
bre el premi. “No penses  mai a
guanyar-la, hi ha molta gent que
la mereix i aquest any m’ha tocat
a mi”, comenta. La fotògrafa i fun-
dadora de Barnavasi reconeix,
però, que sí que és una persona
molt implicada al teixit associatiu
i el fet d’haver treballat per al bar-
ri fa que la coneguin. “He fet mol-
tes fotos pel Districte i per molts
veïns i, a més, participo en totes les
entitats que defensin els drets de
les dones, del comerç local i que fa-
cin barri”, explica Castells.

Imatge del ple que va aprovar les Medalles d’Honor. Foto: Ajuntament

La plataforma veïnal
Defensem Can Raventós
veu la sentència com “un
avenç en la lluita veïnal” 

Nova llamborda per a Ramon
Castro, víctima del nazisme

MEMÒRIA4Els alumnes de 4t
d'ESO i batxillerat d'un institut
del barri de Gràcia han col·locat
a la plaça de Sant Vicenç de
Sarrià una nova llombarda de
memòria i homenatge a Ramon
Castro, veí de Sarrià que va ser
deportat a Mauthausen i assas-
sinat al camp de Gusen el 1942.
La col·locació de la llombar-

da, també anomenada Stol-
perstein, forma part del projec-
te pedagògic Stolpersteine Bar-
celona, impulsat per la Regido-
ria de Memòria Democràtica de
l'Ajuntament i els Amicals de

Mauthausen i Ravensbrück. Els
alumnes de l'Institut Vila de
Gràcia van participar en l'acte
que va culminar un programa
educatiu sobre la història dels
camps de concentració.
El reconeixement a Castro va

ser una proposta del Taller
d'Història de Sarrià. Es tracta de
la tercera llamborda de memò-
ria que s'instal·la al districte, ja
que en el curs passat es van
col·locar les dedicades a Carlos
Grey Molay, al carrer d'Atenes,
3, i a Llorenç Vitrià Barrera, al
passatge de Marimon, 18.

Equipaments | Les obres de la nova comissaria, a la tardor
Els treballs de construcció de la nova comissaria de la Guàrdia Urbana a Sarrià–

Sant Gervasi s'iniciaran aquesta tardor. Fins ara, només se sabia que la comissaria
hauria d'estar finalitzada el 2026, però no es coneixia la data d'inici de les obres.
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4La ciutadania de Sarrià - Sant
Gervasi tindrà l'oportunitat de
triar el nom de la seva nova bi-
blioteca a través d'un procés par-
ticipatiu que començarà el di-
lluns 10 de juny i s'allargarà fins
al divendres 21 de juny. 

Aquest procés s'emmarca
dins del projecte de construcció
de la nova Biblioteca de Sarrià, si-
tuada a la plaça de Sarrià. El
nom de la biblioteca serà decidit
pels residents del districte mit-
jançant una votació telemàti-
ca a través del web Decidim.Bar-
celona, on podran participar to-
tes les persones majors de 14
anys empadronades al districte.

QUINES CANDIDATURES
ES PODRAN VOTAR?
Les propostes per al nom de la bi-
blioteca són quatre, dues presen-
tades pel Districte de Sarrià - Sant
Gervasi i dues per la Taula d’Enti-
tats de Sarrià. Les candidatures in-
clouen J.V. Foix, un poeta nascut
a Sarrià el 1893, influït pel Nou-
centisme i les avantguardes, co-
negut com a "investigador en
poesia", i que va contribuir a la cul-
tura catalana ajudant els joves ar-
tistes en la postguerra. 

També es proposa Núria
Pompeia, dibuixant, humorista
gràfica i periodista nascuda el
1931, reconeguda per ser una de
les poques dones que va fer di-
buix humorístic, amb una visió
crítica i innovadora sobre la vida
de les dones.

D'altra banda, la Taula d’En-
titats de Sarrià proposa Carme
Serrallonga, pedagoga i tra-
ductora nascuda l’any 1909, que

va ser una de les fundadores de
l'Institut Escola i de l'Escola Isa-
bel de Villena, reconeguda per la
seva contribució a l'educació ca-
talana, defensant l'ensenyament
en català i el desenvolupament
de la creativitat dels alumnes. 

Finalment, com a quart nom
es proposa Emili Teixidor, es-
criptor, pedagog i periodista
nascut l’any 1932, conegut prin-

cipalment per la seva narrativa
infantil i juvenil, però també per
la seva novel·la per a adults, i que
va contribuir activament a la re-
novació pedagògica.

INCLUSIU, CULTURAL 
I TECNOLÒGIC
Els residents del districte de Sar-
rià - Sant Gervasi poden decidir
quin serà el nom que identifica-
rà aquest nou espai cultural, un
lloc que, més enllà de ser un cen-
tre de lectura i aprenentatge, es
convertirà en un punt de troba-
da i referència per a la comuni-
tat on els veïns podran accedir a
recursos educatius, culturals i
tecnològics.

En aquest sentit, la partici-
pació en la votació és una ma-
nera de retre homenatge a
aquells que han dedicat les seves
vides a qüestions com la cultura,
l'educació i la innovació. És una
oportunitat perquè els ciuta-
dans reconeguin el llegat de
persones com J.V. Foix, Núria
Pompeia, Carme Serrallonga i
Emili Teixidor, i alhora una oca-
sió per celebrar la història i la
identitat del districte de Sarrià
- Sant Gervasi.

El veïnat triarà el nom 
de la seva biblioteca

4La votació es durà a terme de
manera telemàtica, a través del
web Decidim.Barcelona, on
cada persona podrà emetre un
únic vot. Per facilitar la partici-
pació i superar la bretxa digital, el
Districte de Sarrià - Sant Gervasi
ha habilitat sis punts físics de su-
port per a la votació. Aquests
punts estaran ubicats a diferents
barris del districte i oferiran as-
sistència per emetre el vot digital
a tothom qui la necessiti.

Biblioteca Clarà (Les Tres Tor-
res): Dimarts, 11 de juny, de 15.30
a 17.30 h.

Centre Cívic Vil·la Urània (Put-

xet i el Farró): Dimecres, 12 de
juny, de 17.00 a 19.00 h.

Biblioteca Collserola – Josep
Miracle (Vallvidrera, el Tibidabo i
les Planes): Dijous, 13 de juny, de
17.00 a 19.00 h.

Biblioteca Sant Gervasi –
Joan Maragall (Sant Gervasi – la
Bonanova): Dimarts, 18 de juny, de
17.00 a 19.00 h.

Casal de Gent Gran de Sant Il-
defons (Sant Gervasi – Galvany):
Dimecres, 19 de juny, de 17.00 a
19.00 h.

Casal de Gent Gran de Can
Fàbregas (Sarrià): Dijous, 20 de
juny, d’11.00 a 13.00 h

Punts de suport a la votació

La votació ciutadana
estarà oberta entre
el 10 i el 21 de juny

Una imatge virtual de la futura biblioteca de Sarrià. Foto: Ajuntament de Barcelona

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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La conversa, més o menys,
es produeix en aquests
termes: preguntem a
Neus Regada, presiden-

ta de l’Associació de Veïns de Mas
Guimbau - Can Castellví, quins
són els problemes més importants
que hi ha als barris de muntanya
de Collserola. Regada repregunta
si tenim temps d’escoltar-la, i a
continuació comença una llarga
enumeració de problemàtiques: la
por als incendis, les deixalles al
parc, l’ús abusiu de l’espai natural,
la manca de transports públics i
d’equipaments... “I els senglars
dels quals tothom parla?”, li pre-
guntem. “Són el menor dels nos-
tres problemes. Hem après a con-
viure-hi, perquè si els deixes tran-
quils, et deixen tranquil”, respon.  
Ivan Patrici, de Collserola sen-

se abocadors i tècnic mediam-
biental, també podria estar hores
relatant els conflictes que té el ve-
ïnat de Nou Barris als peus del
massís. Són diferents dels de Re-
gada, però la quantitat és igual-
ment notòria: abocaments de
brossa descontrolats, problemes
de biodiversitat per la sequera,
conflictes per l’ús del sol...
A la metròpoli, pràcticament

tothom ha trepitjat la serralada de
Collserola alguna vegada. Impo-
nent i regnant sobre Barcelona i al-
tres municipis, és fàcil de veure des
de molts punts del territori. No
obstant això, queda lluny i només
és visitada –massivament– els
caps de setmana. Queden també
lluny, doncs, els problemes que vi-
uen els seus veïns. De fet, la ma-
joria de la població no sap ni tan
sols quin organisme governa l’en-
torn natural. 
Es tracta del Consorci del Parc

Natural de la Serra de Collserola,
que agrupa la Diputació de Bar-
celona, l’Àrea Metropolitana de
Barcelona, la Generalitat i els
ajuntaments del Papiol, Molins de
Rei, Sant Feliu, Sant Just Desvern,
Esplugues, Barcelona, Montca-
da i Reixac, Cerdanyola i Sant Cu-
gat. Així, una població de tres
milions està vinculada amb aquest
pulmó verd de 8.000 hectàrees,
però cada any passen pel massís
fins a cinc milions de persones.
Sens dubte, un caldo de cultiu per
fer aflorar els conflictes.

EL GRAN PROBLEMA
Els incendis són la bèstia negra de
Collserola. Les noves condicions
ambientals derivades de la crisi cli-
màtica fan que els anomenats in-
cendis de sisena generació pugu-
in ser una realitat. Segons els
Bombers de la Generalitat, si hi ha
una temperatura de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i una humitat per sota del
30%, Collserola podria cremar
en menys de vuit hores. 
Així ho confirma el cap de

secció de Boscos del Departa-
ment d’Acció Climàtica de la Ge-
neralitat, Eloi Beulas, que asse-
nyala que a Collserola cal distin-
gir dues tipologies d’incendis. “Al
vessant que dona al mar, els focs
poden ser espectaculars, perquè es
veuen des de Barcelona, però no

ens preocupen tant com els que
comencen a la zona del Llobregat”,
detalla. Són aquests darrers els in-
cendis que es podrien arribar a
descontrolar i “arrasar tot el mas-
sís”. La forma del terreny, la ve-
getació o els vents són alguns
dels elements que converteixen la
zona sud de la serralada en un en-
torn amb molt més risc. 
En aquest sentit, encara que es

va començar a dissenyar el 2010, va
ser el 2021 quan les autoritats que
governen el massís van aprovar el

pla de protecció del parc, el PEPNat,
que disposa d’una sèrie de mesu-
res per lluitar contra els incendis.
Malgrat tot, els veïns no estan

tranquils, i en certa manera tenen
raó per no estar-ho. Regada afir-
ma que “la seguretat al barri és in-
suficient, perquè en cas d’incendi
no en sortiria ningú viu”. Alhora,
denuncia que manquen franges
per protegir les urbanitzacions i ca-
mins perquè els bombers puguin
desplaçar-se si hi ha un incendi.
“No hi ha inversions”, assegura. 

El pressupost de Collserola se
situa en els 6,4 milions d’euros,
una quantitat que des de l’AMB i
l’Ajuntament de Barcelona consi-
deren insuficient. Així mateix, els
organismes de l’òrbita municipal
assenyalen que l’infrafinançament
és responsabilitat de la Generali-
tat, que certament es va compro-
metre a invertir un milió d’euros
extra al parc per la situació de se-
quera i el risc d’incendis. Final-
ment, la quantitat no es va poder
destinar al massís perquè no es

van aprovar els últims pressu-
postos de la Generalitat liderada
pel president Pere Aragonès.
En aquesta línia, Beulas aler-

ta que, “tot i que en els darrers anys
s’han fet franges, són insuficients”.
Ho confirmava el cap de l’Oficina
de Prevenció d’Incendis Fores-
tals i Desenvolupament Agrari de
la Diputació de Barcelona, Jaume
Minguell, quan el passat 16 de
maig deia que a la metròpoli “te-
nim el bosc a la porta de casa i, per
tant, tenim el foc a la porta”. 

L’Ajuntament de Barcelona es va comprometre a retirar 11 dels 17 abocadors de Collserola a Nou Barris. Foto: Joanna Chichelnitzky 

Amb una extensió de 8.000 hectàrees que cada any trepitgen cinc milions 
de persones, la serralada de Collserola és el gran pulmó verd de l'àrea

metropolitana de Barcelona, però també un focus de problemes de convivència
entre veïns i visitants i un dels punts més crítics pel que fa al risc d'incendis.

Collserola: unmassís
deconflictes
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n Si s’aixeca una pedra, a Collserola
surt un problema. Aquest podria ser
el lema d’aquest massís pel qual,
cada any, passen cinc milions de visi-
tants. N’és una prova tota la polèmica
que els militars de l’exèrcit espanyol
fa anys que generen entre el veïnat
del parc. Militars a Collserola? No ens
hem equivocat: el massís és utilitzat
pels soldats de la caserna del Bruc
per fer-hi entrenaments. 

La qüestió va destapar-se fa més
d’una dècada quan el Col·lectiu Anti-
militarista de Sant Cugat (CASC) afir-
mava el següent en un article: “A Coll-

serola podem trobar espècies d’ani-
mals més perilloses que els porcs
senglars: els militars”. Es referien a la
divisió de muntanya de l’exèrcit que
s’entrenava als boscos d’Esplugues
de Llobregat, Sant Cugat del Vallès i
Vallvidrera. 

Aquell 2011, les mocions de cen-
sura presentades en ajuntaments
contra l’activitat militar al parc van
anar caient en cascada, impulsades,
en gran part, per la CUP. Les mocions
es van aprovar a Molins de Rei per
unanimitat, a Sant Cugat, a Esplugu-
es, a Cerdanyola i a Barcelona. L’ales-
hores regidor de Sarrià-Sant Gervasi,
Joan Puigdollers, afirmava que la po-
testat per decidir si es feien marxes

militars o no era del Ministeri de De-
fensa, i afegia que l’Ajuntament de
Barcelona havia fet una petició per
posar-hi fi. Tanmateix, reconeixia que
no es podia prohibir que els militars,
per exemple, “com qualsevol ciutadà
normal”, hi anessin a córrer. 

El desembre de l’any 2016, el Con-
sorci del Parc de Collserola hi va pro-
hibir les pràctiques militars que in-
cloguessin “la utilització o exhibició”
d’armes. A més, les activitats dutes a
terme pels militars s’havien de des-
envolupar a una distància superior
als 500 metres respecte dels centres

educatius. Aquell mateix any, el Mi-
nisteri de Defensa va presentar un re-
curs contra la decisió del Consorci i,
en un comunicat, va assegurar que
mantindria les activitats a Collserola.

D’ençà d’aleshores, cada poc
temps, tot i la prohibició, la polèmica
torna a sorgir. El 2018 es va denun-
ciar la presència de militars armats a
pocs metres de l’escola els Xiprers en
horari lectiu, i un any més tard un
grup de soldats va ser fotografiat
passejant amb armes per la serrala-
da. L’últim capítol del serial es va pro-
duir l’any passat, quan uns veïns de
Vallvidrera es van topar amb una
dotzena de militars que portaven ar-
mes a la font de l’Espinagosa. 

El serial dels militars

La situació és preocupant, i en-
cara ho és més en el context de se-
quera que travessa Catalunya i que
fa augmentar el risc d’incendis
d’uns boscos molt debilitats. Se-
gons indiquen des del projecte De-
BosCat del centre d'investigació
CREAF, la sequera ha fet que els
boscos estiguin molt més dèbils.
“L'estrès hídric dels últims anys ha
fet que alguns arbres hagin perdut
les seves fulles”, diu la responsa-
ble del projecte, Mireia Banqué.
“Aquest debilitament augmenta la
vulnerabilitat i facilita l'entrada de
plagues”, lamenta. 

CONFLICTES D’USOS
“Al parc s’hi fa de tot”, es queixa Re-
gada. “Curses, observació d’ocells,
sortides escolars constants... Quan
fa bon temps hi ha moltíssima
gent, i és com la Rambla sense cap
control”, apunta. Certament, la
utilització intensiva de Collserola
genera conflictes. La veïna expli-
ca, per exemple, que a l’estany de
Vallvidrera, encara que està pro-
hibit fer-ho, hi ha gent que hi ba-
nya el gos. Per això demana que
“s’apliqui la llei i es posin multes”.
És el que ha passat en el cas de

les bicicletes de muntanya que cir-
culaven per camins i corriols dins
del parc. Actualment, les dife-
rents ordenances dels municipis

del Consorci sancionen qualsevol
persona que practiqui aquesta
modalitat esportiva. Joaquim Vi-
laplana, el president de la Fede-
ració Catalana de Ciclisme, expli-
ca que les multes ascendeixen
als 250 euros i lamenta la crimi-
nalització que s’ha fet dels ciclis-
tes. “És cert que al col·lectiu hi ha
irresponsables que fan descens ex-
trem, però no són majoria”, diu.
Avui dia, la Federació està en

converses amb el Consorci per mi-
rar de crear una taula de diàleg per
despenalitzar la bici de muntanya
a Collserola. “No ens sembla bé la
tolerància zero i creiem que cal fer
un estudi de quins corriols i ca-
mins realment estan en perill si hi
passen bicis”, argumenta. Des
del seu punt de vista, en aquesta
matèria “s’ha cedit davant dels
grups ecologistes quan no hi ha
evidències científiques que indi-
quin que les bicicletes deterioren
els camins més que les pluges”. 
Les veus crítiques amb els ci-

clistes, però, són freqüents. Re-
gada diu que “estan trencant el
parc”, i l’estiu passat el síndic de
greuges de Barcelona lamentava
que, tot i les prohibicions, els ci-
clistes seguien incomplint la llei.
Més enllà del conflicte de les

bicicletes, que desperta passions
i debats, el parc té altres usos que

“Al parc s'hi fa de tot:
curses, observació
d'ocells, sortides
escolars constants...
Quan fa bon temps 
hi ha moltíssima gent, 
i és com la Rambla
sense cap control”

no generen cap mena de discus-
sió. El mes de maig, Patrici va de-
nunciar els abocaments de bros-
sa constants que pateixen les zo-
nes de Nou Barris properes al
parc. El diari Línia va poder visi-
tar diversos abocadors de la mà de
Patrici i va comprovar que no es
tracta d’un problema aïllat. De fet,
hi ha brossa que té més de 60
anys, com ara material de cons-
trucció o productes mèdics de
mitjans del segle XX. Alhora, en al-
guns d’aquests abocadors hi ha,
des de fa anys, cotxes i motoci-
clistes abandonats. 
En aquest cas, la història va do-

nar un tomb quan la pressió veïnal
va fer que, recentment, l’Ajunta-
ment de Barcelona es compro-
metés a eliminar 11 dels 17 abo-
cadors que hi ha. “Els que no es
poden netejar són de propietat pri-
vada”, explica Patrici, que la-
menta que el consistori trigués
tant a actuar i que només hagi re-
collit la brossa més visible. 

MÉS I MÉS PROBLEMES
Semblaria que la cosa acaba aquí,
però podríem continuar enume-
rant problemes. Regada esmenta,
sobretot, els que tenen a veure
amb la mobilitat. “No s’ha inver-
tit en infraestructures, i per la car-
retera hi passen milers de cotxes”,

afirma tot referint-se a l’Arrabas-
sada, una de les carreteres més pe-
rilloses de tota Catalunya. “Baixar
a Barcelona et pot costar una
hora en un tram que pots fer en sis
minuts”, afegeix.
Si parlem de transports pú-

blics, la qüestió no millora, ja que
“els autobusos passen cada 45
minuts o una hora i vint en el pit-
jor dels casos”, diu Regada. “Fa
anys que demanem les mateixes
coses, però com que som cinc o sis
barris que tenen 4.000 perso-
nes,  som pocs vots”, lamenta. L’ú-
nic moment en què els fan cas,
considera, és quan un polític va a
visitar-los. “Els alcaldes es queden
a quadres, perquè hi ha zones ur-
banes sense asfaltar”, sentencia.
Patrici també lamenta que a la

zona on viu hi hagi una manca de
manteniment de la qual respon-
sabilitza la Fundació Privada de
l’Hospital de la Santa Creu i Sant
Pau. “És propietària de molts ter-
renys a Collserola dels quals no se'n
cuida, i això genera, per exemple,
la vandalització de la Font de San-
ta Eulàlia”, conclou.

“Al vessant que dona al
mar, els focs poden ser
espectaculars, perquè
es veuen des de
Barcelona, però no 
ens preocupen tant
com els que comencen
a la zona del Llobregat”

El 2011 es va denunciar la presència de militars
armats a Collserola i el 2016 es va prohibir que 
hi fessin exercicis d’entrenament amb armes

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Fa un temps, la xerrada en la qual
el passat 30 d’abril van participar
el comissionat de Polítiques
LGTBI de l’Ajuntament de Bar-
celona, Javi Rodríguez, la coor-
dinadora del Servei Cruïlles, Ele-
na Longares, i l’economista Olym-
pia Arango hauria estat una ab-
soluta raresa en el panorama me-
diàtic català. Així va quedar re-
flectit en l’acte Actualitat LGTBI.
Com es pot representar la diver-
sitat sexual als mitjans cata-
lans?, emmarcat en el cicle de
conferències Districte LGTBIque
impulsa el Línia a l’Espai Línia.
Els ponents van posar sobre la

taula la manca de representativi-
tat i el biaix en la descripció que
fan els mitjans de comunicació del
col·lectiu LGTBI i com aquesta si-
tuació, tot i que en els darrers
temps ha canviat, encara és pro-
blemàtica. D’aquesta manera, tal
com van reconèixer Rodríguez,
Longares i Arango, esdeveni-
ments com la conferència en
qüestió o la recentment estrena-
da revista Orgull del mateix grup
editorial suposen un pas endavant
per al col·lectiu. 
Malgrat tot, el camí és llarg,

i segons va explicar el comissio-
nat de l’Ajuntament de Barcelo-
na, “els temes LGTBI no aparei-
xen als mitjans en la seva pleni-
tud, i quan ho fan s’envia una
imatge que no es correspon amb
la realitat”. “No en parlen o ho fan

per pervertir la imatge de la co-
munitat LGTBI”, va lamentar
Rodríguez.
Per la seva banda, Arango va

considerar que hi ha una “ho-
mogeneïtzació del col·lectiu com
si tothom que en forma part tin-
gués les mateixes demandes i la
mateixa mena de vida”. Així ma-
teix, l’economista va recordar
que, segons dades de l’any 2018,
el 52,8% de les notícies que par-
laven sobre el col·lectiu es referien
a la discriminació que reben les
persones LGTBI, mentre que el
24,3% eren titulars sobre els seus
drets i les polítiques que es duen
a terme per protegir-los. “La nar-
rativa és que ser una persona
LGTBI és una cosa terrible, i en-
cara que és cert que hi ha violèn-
cia i patiment, no només és això”,
va assenyalar.
De la mateixa manera, Lon-

gares va afirmar que no es re-
flecteix pràcticament la vida quo-
tidiana de les persones LGTBI ni
com temes com l’habitatge, que
“poden estar a l’agenda mediàti-
ca”, afecten les persones del
col·lectiu. “Estem molt poc re-
tratades i visibilitzades dins dels
mitjans generalistes”, va afegir.
Des del seu punt de vista, el
col·lectiu encara queda més in-
visibilitzat quan les persones que
en formen part pateixen altres
opressions. “Els altres eixos de de-
sigualtat estan totalment invisi-
bilitzats, i si ets una persona
LGTBIQ+ en una situació admi-
nistrativa irregular estàs encara
més invisibilitzada”, va dir per
afegir que això també succeeix

amb les persones més grans. “El
tema de la classe social no es veu
ni se l’espera, com el tema de la
diversitat funcional”, va criticar.
Així mateix, va considerar que en
períodes electorals, per exem-
ple, “es parla poc dels efectes
que poden tenir polítiques d’ul-
tradreta en la vida de les persones
del col·lectiu”.

EL QUE SÍ QUE HI APAREIX
Tal com van apuntar les tres per-
sones convidades, sí que existei-
xen situacions que es visibilitzen
més que d’altres. “Tots els sub-
col·lectiu estan infrarepresen-
tats, però si hi ha un col·lectiu que
està més visibilitzat és el dels
homes gais”, va dir Longares.
Tanmateix, va lamentar que a ells
sovint se’ls vincula a una mena de
notícies concretes relacionades
amb la salut pública com si no-
més fossin “vectors de transmis-
sió de malalties”.
En línies similars, Rodríguez

va afirmar que sovint els mitjans
de comunicació recorren a per-
sones que són “teòricament es-
pecialistes, però que a la pràctica
no ho són tant”, per parlar de te-
màtiques que tenen a veure amb
el col·lectiu. Es va referir a metges
de capçalera, per exemple, que
aprofundeixen en l’estigma que hi
ha cap a les persones LGTBI.
Segons Longares, el problema

de la forma amb què es tracta la
sexualitat dels integrants del
col·lectiu, però, va més enllà i
rau en el tabú general per parlar
de sexualitat, de relacions afecti-
ves sexuals, d’amor romàntic o de

violència. “Quan ajuntem temà-
tiques que són tabú amb un ima-
ginari social concret ens trobem
notícies amb titulars desastro-
sos, com ha passat amb el món del
VIH o el chemsex”, va dir. “No hi
ha una cultura de la sexualitat. No
hi ha formació ni pedagogia, i
quan s’aborden temàtiques
LGTBI amb temes tabú es fa una
bola gegant”, va afegir.
En una línia una mica diferent,

Rodríguez va considerar que els
homes  gais o les dones lesbianes
estan “ben representats” als mit-
jans, perquè actualment hi ha
presentadors del col·lectiu. No
obstant això, va reconèixer que es
tracta només d’una victòria par-
cial, ja que encara no hi ha pre-
sentadors transsexuals. “Les per-
sones trans són les més estigma-
titzades als mitjans, perquè quan
hi apareixen només ho fan per
parlar de la seva transició”, va dir
Rodríguez. Així mateix, el comis-
sionat va assenyalar que al món de
la ficció la situació és diferent. “Hi
ha trames LGTBI, però no hi ha
històries on ser un personatge
LGTBI és una cosa més”, va ex-
plicar per afegir que, “a la ficció,
les persones bisexuals no estan
pràcticament representades”.

RESPONSABILITATS
La conferència també va servir per
mirar d’entendre com solucio-
nar aquesta problemàtica que es
viu en els mitjans. Rodríguez,
amb tot, va reconèixer que “la pro-
fessió periodística està molt pre-
caritzada i no hi ha temps per con-
trastar la informació o preguntar

a totes les parts implicades ni als
referents del col·lectiu”.
Per la seva banda, Longares va

considerar que “hi ha hagut una
evolució” en la mirada dels mit-
jans cap al col·lectiu. “Tenir mit-
jans especialitzats obre un univers
que fa que tothom rebi més in-
formació i millor”, va afirmar. A
més, va assenyalar que una de les
claus és que aquests mitjans
comptin amb “la participació de
les entitats en la generació de
notícies” i que tinguin en les seves
files persones del col·lectiu.
Arango, més crítica, va asse-

verar que, “tot i que la pedagogia
està bé, cal més voluntat als mit-
jans”. “Potser no necessitem tan-
ta pedagogia, sinó mitjans públics
i sancions que facin que les lleis es
compleixin”, va dir tot referint-se
a la llei 11/2014 que protegeix els
drets de les persones del col·lec-
tiu. En la mateixa línia, Longares
va assegurar que “falta voluntat
política” i mesures més “imagi-
natives, perquè de vegades és
massa fàcil pagar una multa”.
En aquest sentit, Rodríguez,

Longares i Arango van dir que el
naixement de la revistaOrgull és
un fet molt important en aquest
camí cap a la normalitat. “A poc a
poc la representativitat del col·lec-
tiu, potser no tan ràpid com ens
agradaria, ha anat evolucionant”,
va sentenciar Rodríguez.

L’Espai Línia va acollir una conferència que va comptar amb la participació del comissionat de Polítiques LGTBI de l'Ajuntament de Barcelona, Javi Rodríguez. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Entre l’estigma i la invisibilització: 
la realitat del col·lectiu LGTBI alsmitjans
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Conèixer gent, fer xarxa, inter-
canviar coneixements, donar-se
suport, xerrar i passar l’estona.
Tot això –i més–ho pot generar
una màquina de cosir. I és que
Barcelona fa anys que és un niu
de grups de costura comunitaris
principalment formats per dones.
Uns grups que es troben a tots els
districtes, en menor o major me-
sura, que són intergeneracio-
nals i que formen conglomerats
de veïnes de tota mena d’orígens
socials i culturals.
A principis del 2018, l’Ajun-

tament va posar el focus en
aquesta realitat i ara fa un any va
decidir apostar per l’acompa-
nyament per fer més gran la
xarxa que ja s’havia creat sense la
intervenció de ningú. De fet, di-
versos equipaments ja cedien
espais per a les trobades d’a-
quests grups. D’aquí neix el pro-
jecte Fem Filigranes, impulsat
per l’àrea d’Acció Comunitària
del consistori i que ja ha vist els
seus primers resultats en aquests
darrers mesos. “El que fem nos-
altres és donar recursos per en-
fortir aquestes xarxes”, explica la
tècnica responsable del projecte,
Isabel Roca.

LA GUIA DE LA COSTURA
De moment ja s’ha pogut crear la
Guia de la Costura Comunitària
a Barcelona, un recull de més d’u-
na cinquantena de grups de cos-
tura que hi ha a la ciutat. “L’ob-
jectiu de la guia és donar a co-
nèixer els espais que hi ha, donar-
los valor i enfortir-los, posar en
contacte els diferents grups i que
qui no els conegui, si vol, pugui
unir-s’hi”, diu Roca. Això sí, la
guia és “dinàmica i inacabada”
perquè des que es va publicar “no

han parat de sortir més grups”,
afirma la tècnica del projecte.
D’altra banda, un dels factors

importants que destaca el con-
sistori sobre la iniciativa és que els
grups de costura són un gran es-
pai d’intercanvi de coneixements.
En aquest sentit, el suport que
dona Acció Comunitària –i que
queda representat a la guia–és en
la gestió. “Hi ha grups que s’au-
togestionen sols i n’hi ha d’altres
que nosaltres aportem una per-
sona experta que sigui qui diri-
geixi els tallers”, relata Roca. Fi-
nalment, la guia té un glossari on
s’explica, precisament, la forma
de gestionar-se de cada grup, la
tècnica de cosir que fan servir i el
tipus de projecte que són. Per ex-
emple, solidari.

UN GRUP EN PRIMERA PERSONA
Per conèixer el projecte en pri-
mera persona fem una visita al

grup de costureres de Verdun, al
districte de Nou Barris, que
cada dimecres s’ajunten per co-
sir en una sala que els cedeix el
casal del barri. En aquest cas, el
grup de dones cosidores tenen
una professional que les dirigeix
i els fa de professora, perquè la
majoria d’elles són novelles.
Això sí, ja n’hi ha alguna que
avança pel seu compte i s’em-
porta la màquina de cosir a
casa. “Miro vídeos a YouTube
per aprendre’n més”, explica
l’alumna avantatjada del grup.
De fet, ja s’atreveix a ajudar les
seves companyes quan la pro-
fessora experta no pot fer-ho.
Però el cas més comú dins d’a-

quest grup és el que explica una
altra dona. “Jo no he cosit mai,
però sempre m’ha agradat. Ara
estic jubilada, vaig saber que hi
havia el grup i m’hi vaig apuntar”,
detalla. Es tracta d’un perfil de do-

nes que s’han jubilat i que mai
han tingut temps per cosir, tot i
que els agradés fer-ho, o que ara
que tenen més temps volen
aprendre’n i també conèixer gent
amb els mateixos interessos.
Tot i això, el perfil de dona

que forma part dels grups de
costura és molt variat. “Hi ha
gent en moments vitals molt
diferents. N’hi ha que busquen
espais on relacionar-se sota l’in-
terès de la costura i, de pas,
aprendre a cosir; altres que ve-
nen del món professional i volen
aprendre tècniques de costura
diferents o les que volen pro-
fessionalitzar-se i intentar tre-
ballar d’això”, explica Roca. 
La tècnica del projecte, però,

acaba insistint que el més im-
portant de la iniciativa Fem fili-
granes, ara mateix, és generar
connexions  i sinergies entre els
diferents grups de costureres.

EL COLOFÓ DEL PROJECTE
El seguiment, la posada en con-
tacte i el recull dels diferents
grups de la ciutat és només el
principi del projecte que té pen-
sat Acció Comunitària. I és que la
intenció del consistori és celebrar
una gran festa el pròxim 5 d’oc-
tubre a l’antiga fàbrica Fabra i
Coats on els grups de costura co-
munitària siguin els protagonis-
tes. “Hem començat a fer un re-
cull de propostes per districtes de
què volen fer aquell dia. Quin ta-
ller, quina exposició... El que
elles vulguin perquè ensenyin el
que estan fent i la gent ho cone-
gui i se les reconegui”, diu Roca.
Ara s’estan recollint les pro-

postes que les dones dels grups
decideixen i ja es comencen a for-
mar grups de treball i diferents
comissions. “Serà una festa dis-
senyada i conceptualitzada per i
per a elles”, conclou Roca.

Cosir per teixir relacions
» El projecte ‘Fem Filigranes’ de l’Ajuntament posa en comú grups de dones costureres de la ciutat
» Les trobades serveixen per crear connexions entre les veïnes dels barris i per millorar les habilitats

El grup de costureres de Verdun es reuneix cada dimecres al casal del barri. Foto: Línia

Guillem Francàs
BARCELONA
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ENTITATS4La Fundació Barce-
lona Comerç va celebrar el 9 de
maig el Dia Europeu del Co-
merç de Proximitat. Per a cele-
brar-ho, l’entitat va reunir a l’A-
juntament les principals insti-
tucions del país, entitats i orga-
nitzacions destacades del sector
del comerç per celebrar la jor-
nada. A més, la trobada va ser-
vir per escenificar el suport que
les administracions i el sector co-
mercial donen a la candidatura
de Barcelona com a primera
Capital Europea del Comerç de
Proximitat, segons explica Bar-
celona Comerç.
Durant l’acte, els participants

van destacar la importància del
comerç local com a motor eco-
nòmic i social de Barcelona i dels
municipis d’Europa, fent refe-
rència a la candidatura impulsa-
da per l’entitat. Així, el president
de Barcelona Comerç, Pròsper
Puig, va mostrar el seu agra-
ïment a totes les institucions i en-
titats sectorials que donen suport
a la candidatura de la Capitalitat.
“Ha de ser un projecte col·lectiu

que reflecteixi l’esperit de la nos-
tra ciutat i del nostre comerç i que
posi de manifest el paper vital del
sector”, deia Puig.
A l’acte també hi va assistir

la regidora de Comerç, Restau-
ració i Mercats, Raquel Gil, qui
va afirmar que el comerç local és
“un element clau” de la identi-
tat de Barcelona i una “riquesa

a preservar en l’actual context de
globalització”.
Amb tot, Gil també es va re-

ferir a la candidatura de la Ca-
pitalitat Europea impulsada per
Barcelona  Comerç afirmant que
la iniciativa “és una bona manera
de refermar aquesta defensa del
petit comerç” i que és la mane-
ra de “donar vida als carrers”.

Foto de família de les personalitats de l’acte. Foto: X (@CambraBCN)

Barcelona Comerç celebra 
el Dia Europeu del comerç local

Entitats | Barnavasi celebra la 27a Mostra de Comerç
L’eix comercial Barnavasi va celebrar l’1 de juny la 27a Mostra de Comerç al carrer
Muntaner, en una edició especial de la fira, ja que es va homenatjar a Salvador
Albuixech, president de l’entitat durant 24 anys que va morir el novembre.

El comerç se suma als espais
segurs per a la gent LGTBIQ+

DRETS4L'Ajuntament ha po-
sat en marxa una iniciativa per
a convertir les botigues i el co-
merç local de la ciutat en "espais
segurs" per a la població LGTBI.
L'objectiu de la campanya, que
neix en el marc de les propostes
de l'orgull d'enguany, és crear
una xarxa d'establiments on les
persones del col·lectiu puguin
sentir-se tranquil·les en les com-
pres del dia a dia i acompanya-
des en casos de necessitat.
Els comerços adherits al llis-

tat d'espais segurs reben un se-
gell que els acredita com un

punt de confiança per al col·lec-
tiu. Així, expliquen des del con-
sistori, les botigues i tota la co-
munitat s'implica en la protecció
i la defensa dels drets d'aquesta
part de la ciutadania.
Juntament amb el teixit co-

mercial local, diversos museus
s'han sumat a la iniciativa dels
espais segurs. Del 17 de maig al
28 de juny, els dies que dura l'or-
gull, s'ofereixen visites guiades i
tallers que centren l'atenció en la
diversitat sexual i de gènere al
MNAC, al Museu Olímpic i al
Museu Marítim, entre d'altres.

Presentació del cartell de les festes de l’orgull. Foto: Ajuntament
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HISTÒRIA4El Centre Cívic Casa Elizal-
de ofereix entre el 22 de maig i el 27 de
juliol l'exposició L’art i el temple. Història
visual del Taller Masriera, una revisió
de la història de l’edifici situat al núme-
ro 70 del carrer de Bailèn, conegut com
el Temple de l’art.
A través d’una col·lecció de fotografies,

documents i material d’arxiu, l’exhibició
dona a conèixer l’activitat cultural de l’es-
pai i el seu impacte en la cultura.

UN EDIFICI AMB HISTÒRIA
El mateix any que començaven les obres
de l’edifici que gairebé cent anys més tard
esdevindria la Casa Elizalde, a escassos deu
minuts de distància arrencava la cons-
trucció del Temple de l’art. En plena ex-
pansió de l’Eixample, els germans Fran-
cesc i Josep Masriera Manovens, membres
d’una notable nissaga d’orfebres, artistes
i industrials catalans, van encarregar el

1882 l’edificació d’un taller artístic. L’im-
moble, obra de l’arquitecte Josep Vilase-
ca, autor també de l’Arc de Triomf i de la
Casa dels paraigües de la Rambla, tenia
forma de temple neoclàssic. L’any 1931, el
dramaturg i orfebre Lluís Masriera, fill de
Josep Masriera, va iniciar la reforma per
transformar bona part de l’edifici en una
sala d’arts escèniques: el Teatre Studium.

140 ANYS DESPRÉS 
L’actual exposició dedicada al temple
il·lustra la família Masriera amb un seguit
d’activitats paral·leles per aprofundir en
els diversos àmbits relacionats, com són
les arts escèniques, l’orfebreria i l’estil neo-
clàssic. La inauguració va tenir lloc el dia
22 i va anar càrrec de la comissària Ale-
xandra Laudo. Entre les activitats, destaca
la xerrada de l’arquitecte Antoni Ramon
i Graells sobre el Teatre Studium, que es
farà el 19 de juny a les 19:30 h.

El llegatMasriera, 
a laCasaElizalde  
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EXHIBICIÓ4L’Oficina ciutadana de
memòries sintètiques, que acaba d’o-
brir al Disseny Hub Barcelona (DHub),
està a disposició de la ciutadania per re-
construir els seus records a través de la
Intel·ligència Artificial Generativa
(GEN-AI) fins al 28 de juliol. S’hi pot
anar els divendres (de 13:30 a 20 h), els
dissabtes (de 10 a 20 h) i els diumen-
ges (de 10 a 15 h).
El projecte té el suport de l’Ajunta-

ment a través de La Ciutat Proactivade
Bit Habitat (Fundació Barcelona Insti-
tute of Technology for the Habitat). A
més, prové de la iniciativa de Domestic
Data Streamers (DDS), un col·lectiu

multidisciplinari barceloní amb trajec-
tòria internacional dedicat a convertir da-
des i xifres en instal·lacions. Aquest cop,
crearan reconstruccions visuals basades
en les experiències de les persones que
hagin fet l’entrevista que es demana
amb cita prèvia i que dura una hora.
Amb tot el que es va recopilant s’es-

tà fent l’exposició immersiva Memòries
sintètiques, que es podrà visitar al Dis-
seny Hub Barcelona fins al 29 de se-
tembre de dimarts a diumenge de 10 a
20 h. Es tractarà d’una mostra immer-
siva que combinarà la tecnologia amb els
relats personals dels ciutadans que hi ha-
gin participat, però cal tenir en compte
que es basarà en les reinterpretacions
dels fets que recordem, així que el resultat
final tindrà un caràcter oníric i difús.

Reconstruir els
records a través de 
la IA ja és possible

Els barris també
s’omplen de cinema

fet per dones

CINEMA4Del 21 de maig al 7 de ju-
liol, la Filmoteca de Catalunya, el
Centre d’Arts Santa Mònica i el Ci-
nema Zumzeig acullen la 32a Mostra
Internacional de Films de Dones de
Barcelona (MIFDB), que enguany
posa al centre les cartografies fetes per
dones, és a dir, com a través de les ci-
neastes seleccionades els films pre-
sentats habiten espais i territoris. 
A part de les sales d’exhibició, el

festival també compta amb el pro-
grama Cinema fora de lloc, que inclou
films lèsbics dels noranta i dels 2000
i que es poden veure en places de Bar-
celona. El 27 de juny, per exemple, es
projectarà Chuck, Chuck Baby a la
Plaça Sant Pere de Ciutat Vella i el 3
de juliol es podran veure els films gua-
nyadors del certamen Cortos en fe-
menino 2024 al Pati de la seu del Dis-
tricte de Nou Barris.
Organitzat per Drac Màgic, aquest

festival és una proposta cinemato-
gràfica feminista que contribueix a la
recuperació de les múltiples històries
del cinema fet per dones. Aquesta
mostra és el primer volum del festival.
El segon tindrà lloc entre el setembre
i el desembre del 2024.

Foto: X (@MostraDones)

Culturade Barri Ciència | Setmana del medi ambient
Durant tot el juny, el Centre Cívic Can Deu exposa Material

sensible, un conjunt de gravats del col·lectiu G-Print. I del 2 al
12 de juny, Aiiko presenta la seva col·lecció d’upcycling design.

La mostra combina
la tecnologia i els relats 
de les persones que 
en són protagonistes

El CentreCívic CanBasté reflexiona 
sobre la festamés enllà de la tradició

Fo
to

: I
C

U
B

MOSTRA4El Centre Cívic Can Basté
acull, del 13 de juny al 27 de juliol, l’ex-
posició Fem festa-més enllà de la tradi-
ció, comissariada per Marco Tondello i
que explora el fet de celebrar com una ne-
cessitat humana que es manté des de
temps ancestrals. 
La mostra, que ja ha circulat per la Fa-

rinera del Clot i les Cotxeres de Sants, ex-
plora el concepte de festa des de diverses
perspectives a través de les peces dels ar-
tistes Natalia Carminati, Daniel Gonzá-
lez, Santiago Colorado Castaño i Eladio
Aguilera. Al llarg de l’exhibició, s’analit-
za la festa com a símbol de llibertat i fe-
licitat, com a producte de les transfor-
macions tecnològiques o com a petjada de

la imposició colonialista. A més, des d'u-
na perspectiva crítica, l’exposició ens
pregunta quin és el sentit de la festa i re-
flexiona sobre les seves formes de socia-
lització com a pretext per compartir i ge-
nerar comunitat.
Aquesta exposició s’emmarca en el

programa Temporals, organitzat per
l’Institut de Cultura de Barcelona. A part
de les obres, s’ofereixen projectes d’art
contemporani als barris de Barcelona per
crear experiències artístiques que inter-
pel·lin la ciutadania, com per exemple la
que es farà el dia de la inauguració a Can
Basté, en què l’artista Natalia Carmina-
ti presentarà menjars de diferents cultu-
res habituals en celebracions d’aniversari.
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Esports Voleibol | Jornades de portes obertes al CE La Salle Bonanova
El CE La Salle Bonanova organitzarà dues jornades de portes obertes de voleibol el 5 i 10 de juny, de
17.45 a 19.15 hores i al Poliesportiu La Salle. La primera està destinada a jugadores nascudes entre

2013 i 2014 (categoria prealeví) i la segona, per a nascudes entre 2009-2010 (cadet federat). 

Tots els camins duen a Roma i
aquest curs Laura Soria (Cer-
danyola del Vallès, 2000), Olga
Ruano (Barcelona, 1988) i Ana
Alonso (A Coruña, 1990) han
pres camins molt diferents per
tornar a jugar a bàsquet després
d’haver-se retirat.
No fa tant, Laura Soria, base

del CEEB Tordera Uni Girona,
feia tirs en una pista que li en-
canta amb l’única companyia
de cançons com “You found
me”, de The Fray, o “Just you
and I”, de Tom Walker. “El bàs-
quet és la meva desconnexió i
aquells moments eren teràpia
emocional”, exposa la cerda-
nyolenca, que s’estava recupe-
rant de la seva quarta operació al
genoll dret. Al CBF Cerdanyola
havia posat punt final a la seva
carrera (JE Terrassa, Segle XXI,
Barça CBS, CB Boet Maresme
Mataró i UE Mataró).
Durant molts mesos va ser

incapaç de veure cap partit de
bàsquet, fins que la seva amiga
Irene Medel li va recordar que
per a elles és tradició viure jun-
tes les Lligues Catalanes a la gra-
da. A poc a poc, partit a partit i
amb la companyia de la seva
germana Judit, que s’ocupava de
la seva recuperació —és prepa-
radora física i està especialitza-
da en readaptació del genoll—,
i/o de la Irene, Soria analitzava
més el que passava a la pista.
“Ara m’adono que el bàsquet

em continuava encantant, però
que, d’una manera inconscient,
volia canviar els meus senti-
ments perquè si tornava a les pis-
tes, podia recaure del genoll…
Això sí, a mesura que passava el
temps i em veia millor se’m des-
pertaven les ganes de jugar, que
creia adormides…”, confessa.
El 12 de gener va sonar el te-

lèfon: era una veu coneguda,
Marc Delemus, que ja l’havia
volgut temps enrere. “Vaig ser
molt sincera amb ell perquè vo-
lia que tingués present que feia
més de 13 mesos que no jugava
i que necessitaria més temps per
recuperar-me. I també que sabés
que només podria anar als en-
trenaments un cop per setmana
perquè estudio a les tardes”,
comparteix la base.
Delemus no va canviar d’o-

pinió perquè estava convençut

que Soria s’entrenaria pel seu
compte per posar-se a to i li va
dir: “Si estàs disposada a anar a
Tordera i tornar després, comp-
to amb tu. Et deixo un parell de
setmanes perquè hi pensis”. A
l’entrevistada li van sobrar set
dies per decidir-se. 

EL RETORN 
El seu retorn va ser el 25 de fe-
brer, a Fontajau i contra el Ba-
rakaldo Emakumeen. “El dia an-
terior era un flam i aquell matí
se’m van obrir els ulls a les 6.15
hores i ja no vaig aconseguir
tancar-los. Quan vaig arribar al
pavelló, tenia la il·lusió d’una
nena d’11 anys i crec que també
era per la generositat d’aquest
grup humà des del primer dia.
Mai oblidaré l’emoció de les
companyes cada cop que llença-
va a cistella… I el cos tècnic tam-
bé és increïble”, agraeix.
D’aquell dia conserva molts re-

cords i una pancarta amb el mis-
satge “Guess who’s back. The re-
turn. Laura” —Endevines qui ha
tornat? El retorn. Laura—. Un de-
tall del seu pare, l’Àngel, la seva
germana, la Judit, el seu cunyat,
Genís Tena, i la seva amiga Irene.
Olga Ruano té un tatuatge

amb el seu número de dorsal fa-
vorit, el 14, a l’avantbraç dret. Se’l
va fer dies després de retirar-se del
bàsquet per primer cop. “Hi ha
qui s’acomiada amb un últim

partit maco, potser amb un ascens
de categoria, i jo havia marxat sen-
se un últim moment a la pis-
ta…”, exposa la jugadora del CB
Boet Maresme Mataró, que tam-
bé ha competit al Bàsquet Feme-
ní Sant Adrià, UB Barça, UE Ma-
taró, Uni Girona, Joventut Club
Badalona i Lima Horta Bàsquet.

SENSE CONFIANÇA
El seu pas pel conjunt hortenc
va ser molt complicat. No se
sentia còmoda amb el sistema
de joc, jugava malament i sen-
se confiança, i se li feia molt fei-
xuc haver de baixar de Mataró
a Barcelona quatre dies a la
setmana. “Si he jugat tants anys
a bàsquet és perquè m’ho he
passat molt bé i no era el cas, i

l’única culpable de la situació
era jo”, se sincera Ruano.
Va ser després d’un partit

“desastrós” contra el Real Canoe
al pavelló Pez Volador i gràcies
a una xerrada amb el grup de
l’entrenador, Sergio Manzano,
quan la pivot va començar a
prendre la decisió. “Ens va co-
mentar que si no estàvem mo-
tivades no sumàvem al grup.
Això va ser un dissabte —el 12
de novembre de 2022— i dilluns
vaig trucar al tècnic per co-
mentar-li que em sabia molt de
greu, però que en aquell mo-
ment jo no era el que ell neces-
sitava perquè no tenia prou
motivació. En Sergio ho va en-
tendre, igual que les company-
es”, rememora la gracienca.
Va assumir que era el moment

d’acomiadar-se del bàsquet, “per
molt trist que fos deixar-ho d’un
dia per l’altre i marxar d’un equip
a mig curs”. “La vida continua. Em
vaig apuntar al gimnàs, vaig co-
mençar a fer altres esports… I la
veritat és que em vaig adaptar for-
ça de pressa a la meva nova re-
alitat”, recorda Ruano, a qui li en-
canta la seva feina a l’Escola Ma-
ristes Valldemia de Mataró, on és
tutora de 4t d’ESO, professora de
Matemàtiques i Biologia, i coor-
dinadora de segon cicle.
Quan feia setmanes que ha-

via començat aquesta tempora-

da, va rebre una trucada ines-
perada: Enric Cervera, l’entre-
nador del CB Boet Maresme
Mataró, la volia al seu equip.
“‘Enric, fa un any que estic reti-
rada i que no toco una pilota.
Faré el que pugui, però si veig
que ho passo malament o que no

puc sumar, ho deixaré’”, es va
sincerar la pivot. Cervera va
somriure satisfet.
“He tornat a les pistes perquè

necessitaven una jugadora in-
terior i tenia temps, i pel grup
humà, que és excel·lent. Però,
sobretot, he tornat per mi. He ju-
gat amb confiança i sense pres-
sió, i m’he reconciliat amb el
bàsquet”, celebra Ruano, que el
7 d’abril va anunciar que penja
les botes definitivament.

VILABÀSQUET VILADECANS
Ana Alonso (A Coruña, 1990),
jugadora del Vilabàsquet Vila-
decans, ha tornat a l’esport de la
cistella després de la seva sego-
na retirada. També ha jugat al
Segle XXI, CB Conquero, Lima

Horta Bàsquet, Barça CBS i
CBF Cerdanyola.
El primer adeu de la gallega

a les pistes va ser després del
curs 2019-2020, suspès per la
covid i que ja no es va repren-
dre. Va ser la seva amiga Elena
Murcia qui la va convèncer per
jugar el tram final de la tempo-
rada següent amb el CBF Cer-
danyola. “Vaig acabar amb un
gran bon sabor de boca i, com
ens vam ajuntar un grup d’a-
migues, em vaig animar a con-
tinuar un curs més i fer tot el
possible per assolir l’ascens”, re-
corda Alonso. El somni es va fer
realitat i l’equip, que només va
perdre quatre partits, va pujar
a Lliga Femenina 2. Era el mo-
ment perfecte d’acomiadar-se
del bàsquet, abans de casar-se
i amb la idea de tornar a Galicia
a l’horitzó.

COM A ESPECTADORA
La temporada 2022-2023 va
viure el bàsquet com a espec-
tadora de partits d’amigues,
com Elena Silva, a qui sovint
anava a veure jugar a l’Àtrium
Viladecans. “Sentia enveja per
l’Elena i la resta de jugadores
perquè volia ser a la pista i, al-
hora, recordava com és de difí-
cil compaginar l’esport amb la
feina”, confessa Alonso, que
anava al gimnàs i se sentia a
gust amb la seva nova vida,
amb més temps lliure.
Fins que li va trucar Xavi Pa-

redes, l’entrenador del Vilabàs-
quet Viladecans: la volia fitxar
per a un grup força renovat. “Li
vaig demanar uns dies per pen-
sar-m’ho al Xavi, però jo ja sabia
que li diria que sí perquè en les
converses que vam tenir em va
despertar les ganes per tornar. El
projecte, el club i les jugadores
m’encaixaven. Es van donar tots
els factors”, concreta.
Li brillen els ulls quan reco-

neix que va arribar al primer en-
trenament amb la il·lusió d’una
nena petita. “Sempre m’ha cos-
tat arrencar després d’un temps
parada i la veritat és que em
sento bé físicament, amb con-
fiança i més competitiva que
mai”, celebra. El pla amb la
seva parella, però, no ha canviat:
“Si tot va bé, d’aquí a uns mesos
començarem el trasllat a A Co-
ruña”. Hi ha alguna opció que
continuï jugant allà? “La idea és
que no, però soc la primera que
dic que em retiro i després tor-
no…”, tanca, divertida, Alonso.

Toni Delgado
BARCELONA

Bentornades al bàsquet
» Laura Soria, Olga Ruano i Ana Alonso han tornat a jugar aquesta temporada després d’haver-se retirat
» “El dia del retorn tenia la il·lusió d’una nena”, diu Soria, exjugadora del CBF Cerdanyola i Segle XXI

Laura Soria amb una pancarta molt especial. Foto: Toni Delgado

Laura Soria va tornar a
les pistes el passat 25 de
febrer, després de més
de 15 mesos lesionada

“Mai oblidaré l’emoció
de les companyes cada
vegada que llençava a
cistella...”, confessa
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Victòria Luengo protagonitza aquest
monòleg que explica la història d’una de
les millors advocades del país. Un dia és
violada per un company de feina i a par-
tir d'aquell moment la seva vida canvia
per sempre. L’obra tracta la violència se-
xual, el consentiment i la justícia patriarcal
i es pot veure al Teatre Poliorama de Bar-
celona fins al 22 de juny.

Teatre

Prima Facie
Suize Miller

El reconegut grup de post-rock català
Glaucs compleix tres dècades sobre els
escenaris, i per celebrar-ho ha enregistrat
el seu cinquè disc d’estudi. Conté un to-
tal de deu cançons que ha compost de
manera pausada, al llarg de dos anys, amb
melodies senzilles i lletres que repassen
moments quotidians i temes comuns
com el pas del temps. 

Música

Aquest film repassa la vida personal i pro-
fessional de la cantant i compositora
Amy Winehouse, que va començar com
una modesta cantant de jazz i va con-
vertir-se en una superestrella mundial de
la música, guanyant diversos Grammy. La
seva vida, però, es va truncar el 2011, quan
als 27 anys, a causa del consum i l'abús
d'alcohol i drogues, va morir.

Pelis i sèries

Back to Black
Sam Taylor-Johnson

Aquí i avui
Glaucs

Tast a la Rambla
Del 6 al 9 de juny, la Rambla de Barcelona es convertirà en

el centre gastronòmic de Catalunya acollint el Tast a la
Rambla, que enguany arriba a la seva desena edició.

Aquesta fira aplega més d’una trentena de carpes dels res-
taurants, bars i pastisseries més reconegudes de la ciutat,
que ofereixen una tapa creativa a preus populars. Entre al-
tres, s’hi podran tastar les croquetes del xef Nandu Jubany
i diversos plats de la cuina popular versionats i millorats.

Per amenitzar les jornades, la iniciativa compta amb músi-
ca en directe, sortejos i sorpreses per a tots els assistents.  

C A R M E  R U S C A L L E D AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El guionista i director de cinema s'ha es-
trenat com a escriptor amb aquesta pri-
mera novel·la. Es tracta d'un llibre de fic-
ció que narra la història de dos joves que
s'embarquen en una relació romàntica a
Barcelona. El relat també és un cant ge-
neracional que aborda altres temes com
l'amistat, la família, la feina, l'habitatge i
també el pas a la vida adulta. 

Llibres

Fervor
David Moragas

|Horizon Chase 2 
És un joc de carreres per a totes les plataformes. Permet fer curses

multijugador i està inspirat en els jocs dels salons recreatius dels anys 90.
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La reconeguda cuinera Carme Ruscalleda (Sant
Pol de Mar, 1952) ha rebut el Premi Bite Honory
Award a la difusió de la cultura culinària catalana
que atorga la Generalitat. Es tracta d’un impor-
tant guardó que vol reconèixer el paper dels

creadors de continguts digitals gastronòmics en
el foment d'aquest tipus de turisme i posar en va-
lor Catalunya com a destinació gastronòmica. De
Ruscalleda cal destacar que va ser la primera xef
catalana amb tres estrelles Michelin i l’única cui-
nera del món que n’ha aconseguit fins a cinc. Per
tot plegat, és considerada un referent de l’alta

cuina catalana i internacional. A banda d’aquest
darrer premi, acumula una desena de guardons
tan prestigiosos com la Creu de Sant Jordi o el

Premi Nacional de Gastronomia. També destaca
per tenir publicats diversos llibres de cuina i re-

ceptes, i per tenir diversos restaurants. 

Famosos

Ser una de les millors cuineres del món
És l’única dona amb cinc estrelles Michelin

Ha rebut el Premi Bite Honory Award
Reconeix la seva tasca creant contingut gastronòmic

Felicitacions pel nou guardó
El món de la cuina dona l’enhorabona a la xef
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PANTALLES

Mantenir-se despert fins a les 22:00 i fer servir
pantalles empitjora la qualitat del son dels menors 

HORARIS

SON

OBESITAT

E S T I L S  D E  V I D A

i PEDIATRIA
Per si no n’hi hagués prou amb els perjudicis de comprensió o
fins i tot emocionals que causen les pantalles als infants, ara sa-
bem que també engreixen o, més ben dit, augmenten el risc de
sobrepès infantil, especialment si es fan servir abans d’anar a
dormir. Aquesta és una de les conclusions d’un estudi elaborat
per la Universitat de Barcelona i publicat a la revista Appetite. 
D’acord amb els resultats de l’estudi, la combinació d’anar-

se’n a dormir passades les deu del vespre i fer-ho després d’ha-
ver utilitzat qualsevol mena de pantalla durant més de trenta
minuts s’associa a un risc més alt d’obesitat en la població infan-
til. El treball ha detectat que el 27,5% dels infants preescolars i el
35,2% dels que estan en edat escolar passen diàriament més de
mitja hora davant de pantalles junts abans de dormir. 
El fet d’allargar la vetlla per culpa de les pantalles repercuteix

en la durada i la qualitat del son. Això provoca un endarreriment
en els horaris de l'esmorzar i el sopar, especialment a mesura
que l'edat dels infants augmenta. Finalment, aquesta deriva in-
crementa el sedentarisme i promou una alimentació allunyada
de la dieta mediterrània. La tempesta perfecta per al sobrepès. 

Les pantalles engreixen els infants

El 35% dels infants fan servir les pantalles
més de mitja hora abans d’anar a dormir 

Les claus

Dormir malament provoca un endarreriment 
en els horaris dels àpats i més sedentarisme   

Els trastorns del son i l’alteració dels horaris
acaben provocant sobrepès i obesitat infantil
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